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La senyora vicepresidenta primera:

Senyories, per favor .

El senyor Gracia Calandín:

 . . .desde mi grupo parlamentario . . . desde mi grupo parlamen-
tario que haremos oposición .

Ahora es el momento de apoyar al sector turístico y darles 
soluciones . No de ponerle trabas .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a contestar, l’honorable conseller . (Veus)

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

(Inoïble; el senyor conseller parla amb el micròfon desconnectat) 

La senyora vicepresidenta primera:

Senyoria, un moment .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

 . . .que no li ha importat massa el que jo li he contestat . Ho 
tenia escrit i, per tant, li dóna igual .

Mire, jo he intentat explicat que cal estudiar el tema adequa-
dament . És a dir, la taxa turística no la poden demonitzar, 
perquè estarien demonitzant la taxa turística de mitja Europa . 
I crec que Europa . . ., el context europeu de l’Europa occidental 
és un món pròxim a la nostra manera de vore l’economia i de 
vore estes coses .

Per tant, el que sí que li he fet és dos precisions . En primer 
lloc, la taxa turística mai no es pot plantejar com una ferra-
menta de caràcter recaptatori . No té sentit . Ha de ser una 
cosa que revertisca i siga una ferramenta més per a la política 
turística . I això, a més, té a vore amb el model turístic . I no hi 
ha un sol model turístic a la Comunitat Valenciana .

Vosté sap molt bé que el model turístic de la ciutat de 
València no té res a veure amb el de Benidorm, ¡res a veure! 
Els dos són molt importants, i els dos són necessaris, però no 
tenen res a veure . El que podia ser bo per a un lloc no pot ser 
bo per a un altre .

Per tant, primera consideració: una taxa turística uniforme 
per a tot el territori valencià seria una barbaritat .

En segon lloc, eixa taxa turística s’ha de plantejar des de la 
perspectiva d’una política per a millorar el sector, i una part 
important del sector són les empreses del sector . I, per tant, 
és important consensuar amb les empreses del sector això, 
el que és viable; per exemple, que a la millor als empresaris 
de Benidorm pot no interessar-los per la raó que és low cost 
moltes de les seues ofertes turístiques, mentre que potser 
a València ciutat sí, per exemple . Aleshores, caldria pregun-
tar als empresaris del sector i al municipi corresponent, siga 
amic o enemic, siga amic o enemic, és a dir, dóna exactament 
igual el color polític, ha de vore amb la lògica, ha de vore amb 
la característica del model turístic .

Això és el que intente dir-li a vosté però sembla que no li 
interessa, i em sap greu perquè crec que és un tema interes-
sant, perquè som una potència turística i val la pena afinar 
els instruments de política turística per a fer que el nostre 
turisme siga competitiu ara i dins de deu anys, quan si alguna 
vegada la pau arribe al Mediterrani .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta número 57 formulada pel diputat 
Antonio Joaquín Woodward Poch, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, al conseller d’Hisenda i Model Econòmic sobre 
l’execució del pressupost en inversions .

 
El senyor Woodward Poch:

Muchas gracias, presidenta .

Señor conseller, creo que no hace falta que nos vayamos a 
Europa, media España no paga el impuesto de sucesiones y 
nosotros sí que lo pagamos aquí . (Aplaudiments)

Mire, la semana pasada comparecía usted en comisión para 
explicar, para detallar los recortes que iban a soportar los 
valencianos por un presupuesto kamikaze del 2019, iba a 
detallar esos recortes que usted ha bautizado «como restric-
ciones de crédito» o «contención de gasto», o eso pensába-
mos todos los presentes que estábamos en la comisión .

Su cirugía fina era tan fina que nos quedamos esperando ese 
detalle, ese detalle de un importe que –supuestamente– 
ustedes ya habían calculado para mandar a Madrid; pero no, 
solamente detalló unos escasos treinta millones de trescien-
tos sesenta y cinco millones . Y fue así el grado de sorpresa, 
tras su intervención, que usted mismo se comprometió con 
los periodistas, al finalizar su comparecencia, a detallar el 
resto de los trescientos treinta millones que quedaron en el 
aire . Una semana después, seguimos esperando ese detalle .

Pero ayer nos sorprendió con unas declaraciones al respecto, 
y dijo en radio: «No tengo ningún problema porque no tengo 
nada que esconder . Hay muchos datos y necesito un poco de 
tiempo para poder explicar lo que resta .» Mire, señor Soler, 
no estamos en párvulos y creo que es bastante más serio, 
pero también mucho más sencillo para saber de dónde sale 
ese dinero .
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Mire, en su primer anuncio de recortes su conselleria indicó 
que el capítulo VI de inversiones tendría un recorte de 118,6 
millones de euros en el presupuesto del 2019 . Pero la verdad 
es que, presupuesto a presupuesto, desde la llegada del 
Botànic, este Consell vemos que anuncian y presupuestan 
unas inversiones que no se llegan a materializar nunca y que 
afectan, a fecha de hoy, en estos cinco años, a 1 .560 millones 
de euros; 1 .560 millones de euros de incumplimientos con los 
valencianos . Un engaño a todos los valencianos .

Por lo tanto, le pregunto: ¿por qué se está dejando de ejecu-
tar lo presupuestado en inversiones y cómo va a afectar esto 
al cierre de los presupuestos del 2019? (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

És el torn de l’honorable conseller d’economia per donar-li 
resposta .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Bé, jo sobre el tema de l’execució pressupostària, este incòg-
nites que s’alcen així com si tinguérem sospita de no sé què… 
N’hi ha una cosa que es diu «el visor pressupostari .» L’ha 
mirat vosté alguna vegada? Es prem un botonet, es prem un 
botonet i se sap exactament l’execució al dia .

Jo no entenc per què… Això abans sí, abans sí que era una 
autèntica aventura saber si s’executava o no s’executava; 
ara… (Veus) Escolte, senyora presidenta, açò és impresenta-
ble, açò no es pot aguantar, eh?

La senyora vicepresidenta primera:

Senyories, per favor, mantinguen silenci .

Continue honorable conseller .

Estem mantinent respecte en totes les intervencions . Per 
favor, mantinguen aquest to en aquesta sessió de control, per 
favor .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, presidenta .

Primera qüestió, és a dir, ¡compte! en eixa cosa que ha de 
vore amb el passat i no amb el present . Prema un botonet i 
sabrà l’execució .

Segona qüestió, si vosté fa això, observarà que els capítols 
VI i VII han anat creixent any rere any, de manera que és un 
esforç permanent . També és veritat que hem hagut de fer 
coses que no els ha agradat a esta banda de l’hemicicle com, 
per exemple, ficar 1.325 milions en el pressupost d’ingressos, 

que després ens hem gastat, i per tant hem lluitat contra el 
maltractament financer de la Comunitat Valenciana a través 
de la via de la despesa . És a dir, hem intentat fer viable una 
lluita contra la injustícia que patim els valencians .

I, en eixe context, el creixement dels capítols VI i VII ha sigut 
cada vegada major .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Té la paraula l’il·lustre diputat Woodward Poch .

El senyor Woodward Poch:

Le voy a recordar –que estuvimos el pasado lunes– una cita: 
«Duda siempre de ti mismo hasta que los datos no dejen 
lugar a dudas» .

Mire, el lunes lo decía y lo destacaba el presidente de la Airef, 
José Luis Escrivá: «No hay cultura de rendición de cuentas en 
este país, España, y asunción de responsabilidades .» Y efec-
tivamente eso es así . Me he quedado sin su respuesta, sin la 
respuesta suya a mi pregunta .

Mire, le voy a detallar yo las cifras de su capítulo VI que 
usted me está diciendo . Tienen presupuestadas inversiones 
para este 2019 de 750 millones de euros, datos publicados a 
septiembre . A fecha de hoy, septiembre también, solamente 
obligaciones netas de 214 millones y de los que han pagado 
181, datos a 30 de septiembre . ¿Qué va a ocurrir con esos 
536 millones de euros que quedan en el aire? ¿Qué ha pasado 
con los 1 .560 millones que le he detallado de los últimos 
cinco años, presupuestados y no ejecutados en sus presu-
puestos, en inversiones?

Y no me vaya a contestar ahora que es culpa de los presu-
puestos no aprobados en Madrid por Rajoy . Mire, allí han 
pasado –ya lo han dicho aquí– de licitar en obra, en la 
Comunidad Valenciana, 578 millones de euros en el 2018 a 
163 con los mismos presupuestos . (Tussen)

Y ahora hablando de presupuestos, le voy a dar otra cita que 
dijo ayer, que me ha dejado aquí un poco asustado: «Si pode-
mos, lo haremos; y, si no, no lo haremos . Si no puedo presen-
tarlos podremos acelerarlo, lo haremos, pero a lo mejor no 
tendremos presupuesto hasta el año que viene . No serán 
expansivos, serán puente .» Ya tenemos una de esas frases 
célebres suyas de la legislatura pasada, presupuestos puente, 
hasta que haya presupuestos generales . Y eso está claro . 
Pues, mire, yo no lo tengo claro . Mi grupo, Ciudadanos, 
tampoco lo tenemos claro .

Y le vuelvo a preguntar: ¿por qué se está dejando de ejecutar 
lo presupuestado en inversiones y cómo va a afectar esto al 
cierre de los presupuestos del 2019?

Muchas gracias . (Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

És el torn de l’honorable conseller d’hisenda per a donar 
resposta .

 
El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Bé, com vosté sap, podia saber, que en l’any 2018 l’execució 
pressupostària fou del 96,47 %, un punt més que en l’any 
anterior .

Però, si anem als capítols dels que vosté parla, el VI i el VII, 
el percentatge d’enguany ha sigut d’una execució de crèdits 
compromesos, òbviament, que és el que… (veus), crèdits 
compromesos que és el que realment afecta politicament, 
s’ha executat en un 6 5%.

Mire, en els capítols VI i VII s’ha vist incrementat a la seua 
dotació un 83 % des de l’any 2016. Han passat de 1.009 
milions, al setembre de 2016, a 1 .841 milions en el mateix 
any, de l’any 2019 . I, sobre eixos capítols, els crèdits compre-
sos han passat de 574 milions al setembre de 2016, que 
representa el 57 % de l’execució, a 1.205 milions compre-
sos a la mateixa data d’enguany, és a dir, el 65 %. Un incre-
ment, senyoria, de 631 milions i 8 punts percentuals, i això en 
dos capítols on tradicionalment els percentatges d’execució 
són generalment inferiors a la resta ja que financen inver-
sions que realitzen a través de procediments de contractació 
subjectes a tràmits i terminis molt normatius .

Per tant, crec que estem davant d’unes xifres que demostren 
la capacitat de gestió d’este Consell i l’eficàcia de les seus 
diferents conselleries .

Res més, senyoria .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta número 82 formulada per la diputada 
María Quiles Bailén, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al 
conseller de Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat 
sobre la prevenció del risc d’inundació .

 
La senyora Quiles Bailén:

Gracias, señora presidenta .

Señorías .

Señor conseller, España .

Se ha hablado hoy por activa y por pasiva de los efectos 
devastadores que ha tenido la DANA en mi comarca . Pero, 
a mí, antes de hacerle la pregunta, lo que me están dando 
ganas, y perdónenmelo ustedes, es de echarme a llorar .

O sea, si yo oigo a la señora Ortiz hablar de los ocho millones, 
que tampoco eran tantos y no han llegado; si tenemos  
ese 93 % de agricultores sin seguro y no sabemos qué vamos 
a hacer con ellos; si de los mil quinientos millones que se esti-
man a priori de pérdidas estamos hablando de doce, yo les 
digo en serio que me dan ganas de coger mi bolso, irme a mi 
casa, a mi Vega, y decir que no sé qué para qué demonios 
estamos todos nosotros aquí . (Aplaudiments)

Dicho lo cual, obviamente, la Comunidad Valenciana –lo 
saben ustedes mejor– es el territorio de España con más ries-
gos de inundaciones y, de ellos, nuestra provincia, y en espe-
cial mi comarca, la comarca de la Vega, es la que mayor riesgo 
de inundación presenta .

En la anterior legislatura, en el 2015, cuando ya gobernaban 
ustedes, se revisó el Plan de acción territorial sobre preven-
ción de riesgos de inundaciones en la Comunidad Valenciana, el 
famoso Patricova, que venía desde el 2003, y ustedes lo acep-
taron y lo adaptaron . En él se incluía, entre otras cosas, pues 
la regulación urbanística de zonas inundables; las actuaciones 
de restauración y de bosques forestal; plan de señalización de 
zonas riesgo; estudios específicos de infraestructuras…, y todo 
ello –como bien indica la memoria– con un número de compe-
tencias de ámbito estatal, regional, local, que han supuesto un 
grave problema de eliminación de esas competencias .

Y, entonces, nos encontramos que fue anteayer, y cuando 
digo «anteayer» es porque literalmente fue anteayer, el día 
21, cuando usted se presentó allí, en mi comarca, a presen-
tarle esa guía técnica de aplicación del Patricova . Como siem-
pre, pues un pelín tarde, señor España .

Por desgracia, parece que han hecho falta cuatro años y una 
comarca arrasada para que ustedes se tomen en serio esto .

Como ya sabemos que la Vega está en zona de inundación, 
es que nos llamamos la Vega Baja del Segura, somos la parte 
baja del río, y ya hemos aprendido algo, yo me hago otra 
pregunta: ¿qué pasa con los Países Bajos porque digo yo que 
Holanda, por ejemplo, está un pelín más bajo que la Vega y no 
están inundados cada dos días? O sea, algo estamos haciendo 
mal, señorías, algo estamos haciendo mal .

Creo, de verdad, que tenemos un déficit de infraestructuras bestial, 
estamos lejos y lo han demostrado . Por eso, necesitamos que se 
tomen esas medidas de prevención y que se tomen en serio .

El artículo 27 del Patricova señala que la supervisión de la 
ejecución de esas medidas es competencia suya, señorías . 
Por eso le quiero preguntar: ¿se está garantizado –según 
indica el Patricova– que los cauces y sus entornos se manten-
gan libre de edificación? ¿Se están garantizando que no se 
utilicen los cauces de forma que se amenace su función?

Muchas gracias, señoría . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar-li resposta, té la paraula l’honorable conseller de 
política territorial .

Un segon .


